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Reacties externe partijen op startnotitie haalbaarheidstudie lightrail Amersfoort-Veenendaal 
Reacties ontvangen tot en met 6 maart 2009 
 

Opmerking op startnotitie Antwoord, verwerking 

Gemeente Amersfoort, brief, d.d. 23-2-2009 
1) Ziet onvoldoende vervoerswaarde voor 

reactivering van de PON-lijn. Uitgangspunten zijn 
sinds onderzoek uit 2008 niet gewijzigd. 

Betreft standpunt en geen inhoudelijke opmerking 
op startnotitie onderzoek. 

2) Randstadspoor is kansrijker dan nieuwe 
spoorverbinding 

Betreft standpunt en geen inhoudelijke opmerking 
op startnotitie onderzoek. 

3) HOV-busbaan op PON-lijn staat in groslijst 
Pakketstudies, die in juni 2009 besproken wordt in 
het UVVB. Doorlooptijd onderzoek strookt niet 
met de planning pakketstudies. 

HOV-bus is mogelijk terugvaloptie voor lightrail-
verbinding Amersfoort-Veenendaal. Komt in 
eventueel tweede fase van onderzoek aan de orde.   

4) Onderzoek kan voortgang Kersenbaan 
bemoeilijken. Kersenbaan moet in onderzoek als 
vastgesteld beleid worden beschouwd. 

Realisatie van Kersenbaan wordt in het onderzoek 
als vastgesteld beleid beschouwd. 
Opzet van onderzoek wordt aangepast om eerder 
besluiten over resultaten te kunnen hebben. 

5) Inpassingproblemen van railverbinding voorzien, 
vanwege doorstroming verkeer bij 
spoorovergangen en toename van geluid en 
trillingen bij omwonenden. 

Effecten voor doorstroming autoverkeer op 
ontsluitingswegen in o.a. Amersfoort en 
leefbaarheideffecten maken deel uit van onderzoek. 

6) Stelt voor geen onderzoek uit te voeren. Of alleen 
een vervoerwaarde-onderzoek met een korte 
doorlooptijd. Daarna eventueel vervolgonderzoek. 

In motie van PS voor het haalbaarheidsonderzoek 
staan ook andere effecten vermeld dan 
vervoerwaarde. Voor integrale afweging zijn alle 
aspecten nodig. 

Gemeente Leusden, brief, d.d. 4-3-2009 
7) Uit diverse onderzoeken in verleden blijkt 

onvoldoende vervoerwaarde. Sindsdien geen 
wijzigingen die nieuw onderzoek noodzakelijk 
maken. 

Betreft standpunt en geen inhoudelijke opmerking 
op startnotitie onderzoek. 

8) Looptijd van onderzoek kan voortvarende 
besluitvorming over VERDER-pakket in de 
wielen rijden. 

In groslijst met maatregelen staat HOV-busbaan 
tussen Leudsen en A12 opgenomen. 
 HOV-bus is mogelijk terugvaloptie voor lightrail-
verbinding Amersfoort-Veenendaal. Komt in 
eventueel tweede fase van onderzoek aan de orde.   

9) Om te versnellen eerst de vervoerwaarde te 
onderzoeken en afhankelijk van het resultaat 
daarvan ook andere aspecten. 

In motie van PS voor het haalbaarheidsonderzoek 
staan ook andere effecten vermeld dan 
vervoerwaarde. Voor integrale afweging zijn alle 
aspecten nodig. 

10) Intensieve railverbinding kan doorstroming 
autoverkeer in de weg zitten, met name t.a.v. 
Groene Zoom-Maanweg. 

Effecten op bestaande ontsluitingswegen in 
Leusden maakt onderdeel uit van het onderzoek. 

11) Hulpdiensten kunnen meer hinder ondervinden 
van gesloten spoorbomen. Aan bereikbaarheid 
hulpdiensten, c.q. externe veiligheid zal in 
onderzoek aandacht geschonken moeten worden. 

Bij effecten voor bestaande ontsluitingswegen zal 
ook ingegaan worden op de bereikbaarheid van 
hulpdiensten. 

12) Railverbinding kan op termijn nekslag zijn voor 
bestaande busverbinding. 

Effecten op huidige busvervoer worden in 
onderzoek betrokken. 
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13) Voorstel om Valleilijn door te trekken naar 
Veenendaal-de Klomp om zo een rechtstreekse 
treinverbinding Veenendaal-Amersfoort tot stand 
te brengen. 

Onderzoek richt zich in eerste instantie alleen op 
rechtstreekse verbinding via vervallen spoorlijn. In 
eventueel tweede fase kan uitbreiding naar andere 
routes of modaliteiten (HOV-bus) plaatsvinden 

Gemeente Woudenberg 
Telefonische navraag 4/3:  
Op de startnotitie wordt niet gereageerd. 

 

Gemeente Scherpenzeel 
Telefonische navraag 4/3: 
Onbekend is of op startnotitie gereageerd wordt. 

 

Gemeente Renswoude, reactie e-mail 20-3-2009 
Op de startnotitie wordt niet gereageerd.  

Gemeente Utrechtse Heuvelrug, reactie e-mail 2-3-2009 
14) Gebiedsvisie Zuidoost-Utrecht van gelijknamig 

bestuurlijk platform ontbreekt in startnotitie, 
terwijl hieruit juist van gepleit voor reactivering 
van PON-lijn met doortrekking naar Kesteren. 

Gebiedsvisie Zuidoost-Utrecht wordt als 
achtergronddocument toegevoegd.  

15) Ook rol voor klankbordgroep weggelegd in fase 3 Verschillende fasen worden in elkaar geschoven. 
Dan nog maar 1 bijeenkomst klankbordgroep: bij 
bespreken van de onderzoeksresultaten. 

16) Startnotitie te veel opgesteld vanuit 
verkeersoptiek, samenhang met RO moet worden 
benadrukt. Het gaat dan met name om de 
ruimtelijke effecten van aanleg of verplaatsing 
van stations. 

Samenhang met RO komt aan de orde, o.a. 
mogelijkheden voor woningbouwopgave, 
ontwikkeling werkgebieden. Locaties van 
stations/haltes spelen daar uiteraard rol bij. 

17) Doortrekken van de lijn naar Kesteren moet deel 
uitmaken van de scope van het onderzoek. 

Doortrekking spoorlijn naar Betuwe maakt geen 
deel uit van de scope.  

18) Potentie van station de Haar moet goed in beeld 
komen, als transferium, maar ook als 
vestigingsplaats voor congrescentrum of 
opleidingsinstituut o.i.d. 

Mogelijkheid en potentie van station de Haar maakt 
deel uit van het onderzoek.  

19) In beschreven besluitvormingsproces moet ook 
plaats gemaakt worden voor informatie aan of 
besluitvorming door gemeenten. Het is nu te 
eenzijdig gericht op provinciale besluitvorming. 

Besluitvormingsproces is aangepast aan kortere 
doorlooptijd van het onderzoek.  
Besluitvorming door externe partijen in overleg 
klankbordgroep nader in te vullen . 

20) Welke adviesbureaus worden uitgenodigd voor 
offerte? DHV niet? 

Zodra de startnotitie definitief is afgerond kan het 
beste bepaald worden welke bureaus voor een 
offerte worden uitgenodigd. Gezien de 
betrokkenheid bij het vorige, als onvoldoende 
beschouwde, onderzoek wordt DHV daarvoor niet 
uitgenodigd. 
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Gemeente Veenendaal, brief, d.d. 18-2-2009 
21) Doel van onderzoek kan niet zijn dat de discussie 

over de PON-lijn moet sluiten, maar het gaat om 
een onderzoek naar best haalbare OV-voorziening 
in Zuidoost-Utrecht. 

Het onderzoek moet inzicht geven in best haalbare 
OV-oplossing, in eerste instantie alleen toegespitst 
op de railverbinding. Aan de hand daarvan kunnen 
vervolgstappen genomen worden om tot deze OV-
oplossing te komen en daarmee de discussie over 
reactivering van de oude spoorlijn worden 
afgerond. 

22) Stelt voor om niet alleen met overheden samen te 
werken, maar ook met het bedrijfsleven, zoals 
vervoerbedrijven en Bouwend Nederland. 

Vervoerders zijn bij onderzoek betrokken. Gelet op 
de schaal van het vraagstuk zal vooral gezocht 
moeten worden naar regionale partijen en niet naar 
nationale koepelorganisatie. Het betrekken van de 
regionale KvK is een mogelijkheid.  

23) Verwacht spectaculaire OV-verbetering tegen 
relatief lage investeringskosten. Daarom zou een 
vergelijking gemaakt moeten worden met andere 
spoorbouwprojecten, zoals Hanzelijn, 
Randstadspoor en Amsterdam-Lelystad om een 
goede vergelijking te kunnen maken inzake de 
prijs-/prestatieverhouding. 

Voor zover mogelijk binnen de beschikbare 
onderzoekstijd zal een vergelijking met andere 
spoorprojecten (en HOV-projecten) in het 
onderzoek worden betrokken. 

24) Besparingen door niet hoeven uitbreiden van het 
regionale wegennet in Zuidoost-Utrecht zouden 
ook in onderzoek aan de orde moeten komen. 

Deze vergelijking is alleen mogelijk, wanneer 
duidelijk is waar en hoe het regionale wegennet 
wordt uitgebreid. En wanneer een inschatting 
mogelijk is van het niet hoeven uitvoeren van deze 
maatregelen. 

Gemeente Rhenen, reactie e-mail, d.d. 10-2-2009 
25) Het doortrekken van de verbinding naar de 

Betuwe meenemen, i.v.m.:  
• groter oplossend vermogen van de 

mobiliteitsvraag; 
• grotere vervoerwaarde richting Nijmegen; 
• meer draagvlak bij exploitanten. 

Doortrekking spoorlijn naar Betuwe maakt geen 
deel uit van de scope.  

26) Effecten op verkeersdruk regionale verbinding 
N233 meenemen, de relatie Rivierengebied – 
Rhenen – Veenendaal – Amersfoort.  

Verkeerseffecten tussen Rijn en A12 worden 
meegenomen.  

27) Onderdeel ketenmobiliteit: Rhenen is bezig met 
opwaarderen van station met P&R  

Input voor onderzoek, komt ter sprake bij 
consultatieronde 

Gemeente Neder-Betuwe, reactie e-mail, d.d. 16-2-2009 
28) Doortrekken spoorlijn naar Betuwe is niet 

haalbaar vanwege ruimtelijke ontwikkelingen 
langs het voormalige spoortracé 

Doortrekking spoorlijn naar Betuwe maakt geen 
deel uit van de scope.  

29) Ziet wel kansen voor HOV vanuit Rivierengebied 
als feederfunctie voor de treindienst Rhenen-
Amersfoort (aansluiten van bussen op treinen). 

Het onderzoek richt zich in eerste instantie op een 
railverbinding via de vervallen spoorlijn. In een 
eventuele vervolgfase kunnen ook HOV-
busvarianten aan de orde komen.  
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Provincie Gelderland, reactie e-mail, d.d. 25-2-2009 
30) Door ruimtelijke en economische ontwikkelingen 

langs de Valleilijn ontstaat een soort schil langs de 
oostelijke Randstad. Mogelijk kan zich langs de 
PON-lijn een soortgelijke ontwikkeling 
voortdoen. Afgevraagd moet worden of zo’n 
tweede schil aan ontwikkelingen gewenst is.  

De kansen/mogelijkheden voor ruimtelijke en 
economische ontwikkeling worden onderzocht. 
Gevolgen voor en relaties met andere 
ontwikkelingen in de buurt worden beschreven, 
waarna een integrale afweging, ook vanuit RO- 
perspectief mogelijk is. 

31) Onderzoek naar zuidelijke ontsluiting WERV-
gebied is gestart. In dat kader is doortrekking van 
PON-lijn naar Overbetuwe interessant.  

Doortrekking spoorlijn naar Betuwe maakt geen 
deel uit van de scope.  

32) Term lightrail in naam van onderzoek wekt 
verwachtingen. Maar bedenk dat lighttrain-
oplossingen erg kostbaar zijn en dat het wellicht 
lastig is om tegen acceptabele kosten een 
exploitant te vinden. Misschien is het beter om te 
spreken over de meer algemene term HOV.  

Lightrail is het vertrekpunt, gelet op de motie van 
PS. In een mogelijk tweede fase kunnen ook HOV-
busvarianten aan bod komen. 

33) RO-gerelateerde onderwerpen en de 
vervoerwaarde kunnen in het onderzoek beter naar 
voren gehaald worden. Daarna pas de rest. 

Gekozen wordt voor het gelijktijdig presenteren 
van alle mogelijk relevante effecten, zodat een 
integrale afweging mogelijk is.  

34) Goed dat exploitatiekosten worden meegenomen. 
Gelet op ervaringen bij Valleilijn kunnen deze 
flink oplopen, met name bij frequentieverhoging 
en toename van aantal stations.   

Expertise van provincie Gelderland willen we 
graag betrekken in het onderzoek. 

35) Opheffen van parallel lopende buslijnen kunnen 
leiden tot maatschappelijke commotie. Zorg er 
daarom voor dat je kunt aantonen hoe de 
reisrelaties tussen verschillende gebieden zijn. 

Mogelijke effecten voor busvervoer bij aanleg van 
de railverbinding worden in onderzoek betrokken.  

36) PON-lijn vormt in vervoerkundig opzicht geen 
concurrent van de Valleilijn. Alleen wordt 
getwijfeld of de relatie tussen Amersfoort en  
Rhenen/Veenendaal sterk genoeg is voor de 
verwachte hoge investering.  

Betreft standpunt en geen inhoudelijke opmerking 
op startnotitie onderzoek. 

37) Relatie met buslijn 80 naar Veenendaal-de Klomp 
(gemeente Ede) graag meenemen. 

Effecten op onderliggend busnet worden 
meegenomen in onderzoek, waaronder lijn 80 

38) Bekijk of eerder onderzoek van Arcadis naar 
gecombineerde trein-/bussystemen 
aanknopingspunten biedt. 

Mogelijkheden van combinatiesystemen zullen kort 
aan de orde komen.  

39) Als Utrecht een regionale ROCOV heeft, ook hen 
erbij betrekken en meenemen in het proces. 

ROCOV is betrokken 

Nederlandse Spoorwegen 
Telefonische navraag 5/3: 
Onbekend is of op startnotitie gereageerd wordt. 
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Prorail, e-mail n.a.v. overleg, d.d. 27-2-2009 
40) Advies is om niet alleen naar deze lijn te kijken, 

maar ook naar de vervoerwaarde op 
netwerkniveau. Tevens betrekken bij lange 
termijnvisie OV-ontwikkeling 2028. 

Indien mogelijk binnen de beschikbare tijd zal ook 
naar effecten op netwerkniveau gekeken worden. 
Onduidelijk is of daar over goede uitspraken 
gedaan kunnen worden met de informatie en 
mogelijkheden die ons ter beschikking staan.    

41) Houd rekening met ingroeiscenario: start met 
HOV-bus met doorgroeimogelijkheden naar 
spooralternatieven. 

Vooralsnog wordt in het onderzoek uitgegaan van 
een railverbinding. In een eventueel tweede fase 
worden HOV-busvarianten onderzocht en 
mogelijke ingroeimodellen.  

42) Onderzoekstijd van 4 maanden is te optimistisch 
ingeschat voor dergelijk omvangrijk onderzoek. 
Voorstel voor fasering:  
1e fase op basis van expertbeoordeling en 
bestaande informatie en vervolgens selectie van 
kansrijke alternatieven; 
2e fase met nadere detaillering en kostenbepaling 
tot niveau van +/- 40 %. 

Onderkend wordt dat de beschikbare tijd kort is.  
Onderzoeksopzet wordt aangepast, waarbij meer 
gebruik gemaakt zal worden van expertbeoordeling 
en bestaande informatie.  
Wat betreft kostenbepaling willen wij graag 
gebruik maken van de deskundigheid van Prorail.  

Connexxion, reactie e-mail, d.d. 4-3-2009 
43) Onderzoeken of snelle aantakking op 

Valleispoorlijn vanuit Veenendaal snellere 
verbinding met Amrrsfoort oplevert. 

44) Onderzoek of tracéverleggingen t.h.v. 
Woudenberg en Scherpenzeel een betere 
bediening van deze kernen oplevert 

In eerste instantie wordt alleen een railverbinding 
onderzocht.  
In een eventueel tweede fase komt een HOV-
busverbinding aan de orde, met bijbehorende 
tracévarianten.  

Reizigersvereniging ROVER / ROVER-werkgroep Hartlijn, reactie e-mail, d.d. 3-3-2009 
45) Bij effecten op busvervoer vooral uitgaan van 

integratie tussen bus en trein en voorkomen dat 
een concurrentiestrijd tussen bus en trein ontstaat. 

Is ook ons uitgangspunt. 

46) Woningbouwuitbreiding van Veenendaal heeft 
reeds plaatsgevonden langs spoorlijn Utrecht-
Veenendaal, waardoor veel mensen al langs 
spoorlijn naar Amersfoort wonen. 

Niet alleen bestaande woningbouw is van belang, 
ook de nog resterende ontwikkelingsmogelijkheden 
om draagvlak van spoorlijn te vergroten. 

47) In inleiding zijn hoge investeringskosten te sterk 
benadrukt.  

Inleiding van startnotitie is aangepast.  

48) Met behulp van dit onderzoek de discussie over 
reactivering spoorlijn voor komende decennia te 
sluiten is een politieke zaak, die mede afhangt van 
de omstandigheden van het moment 

Met het onderzoek hopen we voldoende informatie 
te kunnen geven om besluiten te kunnen nemen 
over de toekomst van dit dossier. 

49) In het eindrapport moet ook rekening gehouden 
worden met kwalitatieve doelstellingen. 
Haalbaarheid vindt plaats door afweging van 
kwantitatieve gegevens ten opzichte van 
kwalitatieve doelen. Bij voorkeur worden deze 
doelen vooraf opgesteld. 

Het is een goede zaak om bij de inventarisatie aan 
te geven welke doelstellingen kunnen worden 
beoogd. Belangrijke randvoorwaarde zijn echter de 
financiën. Die worden uiteindelijk bestuurlijk 
vastgesteld, met het oog op de haalbare 
doelstellingen. 
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50) Draagvlakmeting zal moeten plaatsvinden door 
besluitvorming door gemeentebesturen. Maar ook 
door meting onder de bevolking en bij het 
benaderen van grote bedrijven in de regio.  

Betrokken gemeenten moeten in staat worden 
geacht in voldoende mate het draagvlak onder 
bevolking en bedrijven te kunnen aangeven. 

51) Voor een benchmark kan gebruik gemaakt worden 
van ervaringen van Gelderland met hun 
lightraillijnen, zoals de opgewaardeerde spoorlijn 
Amersfoort-Barneveld-Ede/Wageningen. 

Provincie Gelderland is bij het onderzoek 
aangehaakt. Van hun ervaringen maken we graag 
gebruik. 

ROCOV Utrecht, brief d.d. 2-3-2009 
52) Sluit zich aan bij de opmerkingen die door 

werkgroep Hartlijn zijn gemaakt over de 
startnotitie. 

Brief wordt voor kennisgeving aangenomen. 

Utrechtse Vereniging van Kleine Kernen (via ROCOV), reactie e-mail, d.d. 20-2-2009 
53) Vraagt aandacht voor waterkerende functie van 

spoordijk en vluchtmogelijkheid bij hoog water. 
Bij effecten op natuur, landschap en ecologische 
hoofdstructuur zullen ook effecten voor 
waterbeheersing en –veiligheid worden betrokken. 


